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De Commissie voor Economie, Economisch Overheidsinstrumentarium, Innovatie, 
Wetenschapsbeleid, Werk en Sociale Economie besprak op 20 januari en 3 februari 2011 
het ontwerp van decreet tot wijziging van het decreet van 30 maart 2007 betreffende de 
Brownfieldconvenanten.

1. Toelichting door de heer Kris Peeters, minister-president van de Vlaamse Regering, 
Vlaams minister van Economie, Buitenlands Beleid, Landbouw en Plattelandsbeleid

Minister-president Kris Peeters verklaart dat het ontwerp van decreet een aanpassing 
inhoudt van het decreet van 30 maart 2007 betreffende de Brownfieldconvenanten, en een 
verlenging van dit decreet met een jaar tot en met 31 december 2011. 

De aanpassing heeft voornamelijk als doelstelling te voorzien in een regeling waarbij 
effectief  kan worden overgegaan tot onteigening van ‘onroerende goederen die vereist zijn 
voor de realisatie van een brownfieldproject dat het voorwerp uitmaakt van een brown-
fieldconvenant’. Ondertussen is immers gebleken dat de toepassing van de huidige regeling 
praktische problemen met zich meebrengt.

De verlenging van het decreet moet het mogelijk maken browfieldconvenanten te kunnen 
afsluiten ten gevolge van de tweede ‘call’ die in 2010 werd gelanceerd.

Ten gevolge van de eerste call werden vijftig dossiers ingediend. Voor 42 dossiers werden 
onderhandelingen opgestart en ondertussen werden al 27 brownfieldconvenanten defini-
tief  afgesloten. Ten gevolge van de tweede call werden voorlopig negentien van de dertig 
dossiers ontvankelijk en gegrond verklaard. Voor deze dossiers zal in de eerste helft van 
2011 getracht worden brownfieldconvenanten af te sluiten. 

De minister-president verklaart dat het Brownfieldconvenantendecreet dynamiserend 
heeft gewerkt in functie van de herontwikkeling van brownfields. De brownfieldcel heeft 
intussen een procesevaluatie uitgevoerd en werkt hiermee rekening houdend aan een visie-
nota die tegen april 2011 zal gefinaliseerd worden. Hiervoor zullen de volgende maan-
den ook nog de nodige gesprekken worden gevoerd met de betrokken stakeholders, de 
Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen (SERV) en de Milieu- en Natuurraad van 
Vlaanderen (Minaraad). Deze documenten zullen ook aan het Vlaams Parlement worden 
overgemaakt.

Artikel 17, §1, van het Brownfieldconvenantendecreet voorziet een regeling waarbij kan 
overgegaan worden tot onteigening van ‘onroerende goederen die vereist zijn voor de rea-
lisatie van een brownfieldproject dat het voorwerp uitmaakt van een brownfieldconve-
nant’. Ondertussen is gebleken dat de toepassing van deze regeling praktische problemen 
met zich meebrengt.

Artikel 3, §2, bepaalt dat de natuurlijke of private, publieke of publiek-private rechtsper-
sonen die op grond van hun eigendomsrecht of  overige zakelijke rechten toestemming 
moeten verlenen voor handelingen of activiteiten in het kader van een brownfieldproject, 
een actorrol vervullen. Artikel 8, §1, geeft weer dat de in artikel 3, §2, bedoelde actoren 
de Vlaamse Regering gezamenlijk kunnen verzoeken om over te gaan tot onderhandelin-
gen over een brownfieldconvenant door middel van een standaardaanvraagformulier, dat 
wordt ondertekend door of  uit naam van alle actoren. Artikel 7 bepaalt dat de Vlaamse 
Regering slechts een brownfieldconvenant afsluit indien de betrokken actoren de stabili-
teit, slaagkansen en relevantie van het project op kennelijk voldoende wijze hebben gemo-
tiveerd door middel van onder meer de omschrijving van de ligging en de staat van de 
projectgronden.

Ingevolge voormelde artikelen lijkt het niet mogelijk om gronden op te nemen in een 
brownfieldproject indien de eigenaar of houder van overige zakelijke rechten op die gron-
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den niet wenst te participeren in het brownfieldproject en dus geen actor is. Het is daarom 
noodzakelijk een aantal artikelen van het Brownfieldconvenantendecreet aan te passen en 
beter op elkaar af  te stemmen, zodat het in het kader van brownfieldconvenanten moge-
lijk wordt om projectgronden op te nemen, die noodzakelijk zijn voor de verwezenlijking 
van het brownfieldproject, ook al zijn ze geen eigendom van de actoren die een aanvraag 
indienen.

In het ontwerp van decreet wordt nu weergegeven wie een actorrol ‘kan’ vervullen (maar 
niet ‘moet’ vervullen) en wordt tevens bepaald dat actoren, die gezamenlijk meer dan 70 
percent van de projectgronden in eigendom hebben of  er zakelijke rechten op hebben, 
de Vlaamse Regering kunnen verzoeken tot het voeren van onderhandelingen. Indien de 
aanvraag ontvankelijk wordt verklaard, wordt het projectgebied voorlopig afgebakend.

Om de rechten van alle belanghebbende te vrijwaren, wordt voorzien in een publicatie in 
het Belgisch Staatsblad en in een kennisgeving per aangetekende brief  aan alle eigenaars 
of houders van zakelijke rechten op projectgronden. Zij kunnen dus bezwaar uiten.

Rekening houdend met de noodzakelijkheidsvereiste in het licht van het onteigenings-
doel, wordt ervoor geopteerd om enkel onteigeningen binnen het projectgebied mogelijk 
te maken. Het onteigeningsbesluit dient uiterlijk vijf  jaar na goedkeuring van het brown-
fieldconvenant te worden goedgekeurd. Een onteigening dient te verlopen ‘op de wijze bij 
wet bepaald’. Het algemeen onteigeningsrecht is van toepassing. 

Voor de reeds gesloten brownfieldconvenanten wordt via overgangsbepalingen voorzien in 
de mogelijkheid om het brownfieldproject uit te breiden tot gronden die initieel niet bin-
nen de perimeter van het brownfieldproject lagen.

De minister-president besluit dat de werking van de brownfieldconvenanten de aanpak 
van brownfields heeft gedynamiseerd en dat een verlenging gewenst is in functie van de 
tweede call. Het mogelijk maken van onteigeningen is een intentie die al vervat zat in het 
oorspronkelijke decreet en die nu juridisch beter wordt onderbouwd.

2. Algemene bespreking

De heer Filip Watteeuw zegt dat dit ontwerp voor zijn fractie aanvaardbaar is. Het heeft 
de bedoeling dat de lopende brownfieldprojecten gemakkelijker kunnen worden gereali-
seerd. Uit de adviezen van de SERV en de Minaraad (briefadvies van 28 oktober 2010, dat 
niet bij het stuk is gevoegd) blijkt echter dat het brownfieldbeleid in zijn totaliteit moet 
worden bekeken. In die adviezen worden een aantal problemen opgesomd, die een ant-
woord verdienen. Zo wordt er onder andere gewezen op de lange doorlooptijd en op de 
noodzaak om een inventaris van knelpunten op te maken. Beide adviezen pleiten voor een 
diepgaande evaluatie en een uitgewerkte visienota. Het lid vindt het een beetje vreemd dat 
er op dit ogenblik wel een brownfieldbeleid is, maar geen echte visie. De artikelen 13 en 14 
van het ontwerp kondigen dergelijke visie aan. Kan de minister-president reeds aangeven 
hoe die visie er zal uitzien?

Mevrouw Lydia Peeters sluit zich bij deze bedenking aan. Er wordt nu een beperkte wij-
ziging aan het decreet van 30 maart 2007 voorgesteld. Zo wordt bepaald dat actoren, 
die gezamenlijk meer dan 70 percent van de projectgronden in eigendom hebben of  er 
zakelijke rechten op hebben, de Vlaamse Regering kunnen verzoeken tot het voeren van 
onderhandelingen. Het SERV-advies stelt dat het goed is dat er een aantal stimulansen 
worden gegeven om brownfieldprojecten te kunnen laten doorgaan, maar het is de vraag 
of de voorgestelde maatregel wel voldoende is. Zo moet er volgens het lid gesleuteld wor-
den aan de hele bekendmakingsprocedure. Los daarvan kunnen er dus ook nog heel wat 
bedenkingen worden gemaakt bij het ontbreken van een grondige evaluatie van het gehele 
brownfieldbeleid. De visienota moet door de bepaling van artikel 13 van het ontwerp voor 
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30 april 2011 aan het Vlaams Parlement worden bezorgd. Hoever staat dan nu de evalu-
atie en het opstellen van die visienota? Waarom wordt nu een kleine en fragmentarische 
wijziging aan het bestaande decreet voorgesteld, terwijl het gehele beleid in die nota zal 
worden bekeken? Kon men niet beter daarop wachten, om het gehele beleid te herzien? 
Zo geeft het lid als probleem aan dat de brownfieldprojecten zich vooral toespitsen op 
woningbouw, terwijl ze oorspronkelijk voornamelijk voor economische doelstellingen 
moesten dienen. Een ander probleem is het ontbreken van voldoende stimuli om eigenaren 
ertoe aan te zetten om in een brownfieldproject te stappen. 

De heer Jan Laurys zegt dat zijn fractie akkoord gaat met de voorgestelde wijzigingen, 
die noodzakelijk zijn voor het goede verloop van de lopende projecten. Het lid wijst er 
ook op dat de SERV stelt dat het bestaande decreet zijn nut wel heeft bewezen voor matig 
vervuilde gronden maar niet voor de zwaar vervuilde gronden (‘blackfields’). Voor der-
gelijke gronden zouden er ook meer incentives moeten worden ingebouwd. Ook de heer 
Laurys merkt op dat het brownfieldbeleid in eerste instantie bedoeld was om het tekort 
aan bedrijventerreinen op te vangen. De realiteit is echter dat ze vooral voor bouwprojec-
ten in de woningbouw worden gebruikt. Ook op dat vlak is een bijsturing nodig.

De heer Matthias Diependaele merkt op dat er op dit ogenblik minder vraag is naar bedrij-
venterreinen, maar dat dat in de toekomst kan veranderen en dat er dan weer een tekort 
zal zijn. Het beleid moet dan ook meer stimulansen inbouwen om via het brownfieldbeleid 
meer bedrijventerreinen te creëren. 

Mevrouw Patricia Ceysens zegt dat het haar ervaring was dat het veel gemakkelijker was 
om brownfields te gebruiken voor woningbouwprojecten, dan er bedrijventerreinen van te 
maken. De schuld daarvan ligt ook op het politieke niveau. Haar fractie pleit er ook voor 
om voorzichtig om te springen met het instrument van de onteigening en dat er goede 
verzetsprocedures moeten zijn. 

Minister-president Kris Peeters stelt vast dat de commissie positief  staat tegenover dit 
ontwerp van decreet. 

Hij zegt dat de tijdsduur om de convenanten af  te sluiten wat langer heeft geduurd dan 
oorspronkelijk voorzien. De reeds gemaakte gedeeltelijke evaluatie is vooral gefocust op 
procesmatige aangelegenheden. Enkele maatregelen die daaruit voortvloeien, kunnen 
reeds worden doorgevoerd. Een volledige evaluatie van het beleid kan er alleen maar baat 
bij hebben dat er zoveel mogelijk projecten zijn uitgevoerd. Als de visienota op basis van 
die evaluatie eind april 2011 klaar zal zijn, kan er een meer diepgaande discussie in de 
commissie worden gevoerd. 

Wat de blackfields aangaat, zegt de minister-president dat de Openbare Vlaamse Afval-
stoffenmaatschappij (OVAM) daarvoor een aparte aanpak heeft uitgewerkt. 

De beroepsprocedure kwam volgens de minister-president destijds uitgebreid aan bod bij 
de bespreking van het oorspronkelijke decreet. Dit is verwerkt in artikel 8, §2 tot en met 
§6, van het decreet. Die bepalingen bevatten voldoende garanties.

Bij de 27 goedgekeurde brownfieldconvenanten na de eerste call, bedroeg het aandeel van 
bedrijventerreinen 70,5 percent. Dat aandeel is bij de tweede call (dertig dossiers) gestegen 
tot 80,7 percent. Het overgrote deel van de dossiers heeft dus een economische finaliteit. 

De heer Filip Watteeuw is niet tevreden met dit antwoord van de minister-president. De 
SERV en de Minaraad stellen in hun advies een aantal duidelijke vragen. Als dergelijke 
adviezen worden geformuleerd, dan kan men er toch van uitgaan dat de Vlaamse Regering 
daarop een antwoord geeft. Bovendien dateren die adviezen respectievelijk van 13 oktober 
en 28 oktober 2010, zodat de Vlaamse Regering voldoende tijd heeft gehad hierop te ant-
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woorden. Het lid vraagt of de minister-president aan de SERV en de Minaraad schriftelijk 
heeft geantwoord en of dat antwoord ook ter beschikking van de commissie kan worden 
gesteld. 

Ook mevrouw Lydia Peeters sluit zich hierbij aan. Aangezien de visienota al binnen een 
paar maanden moet klaar zijn, zal er toch al wel een zicht zijn op wat die visie in grote 
lijnen inhoudt.

De minister-president antwoordt hierop dat er wel degelijk op die adviezen zal worden 
geantwoord, maar dat dat zal gebeuren in de visienota, die eind april 2011 zal worden gefi-
naliseerd. In de nota die aan de regering is voorgelegd in verband met dit ontwerp werd 
er overigens ingegaan op een aantal elementen uit de adviezen. Het is ondertussen niet 
aangewezen het debat ten gronde al te openen zolang de visienota niet klaar is. De aan-
passingen die in dit ontwerp worden doorgevoerd hebben betrekking op het procesmatige. 
De opmerkingen in de adviezen over de visie op het beleid staan daar los van. 
 
De heer Bart Martens zegt dat dit ontwerp wil remediëren aan een aantal problemen die 
in de praktijk werden vastgesteld. Dit is een eerste stap in de bijsturing van het beleid. Als 
de visienota nog aanleiding zou geven tot bijkomende bijsturingen, dan zullen er alsnog 
een aantal decretale aanpassingen komen. Maar in afwachting kunnen deze eerste nood-
zakelijke maatregelen al worden doorgevoerd. Allicht zullen deze maatregelen nog niet 
alle problemen in verband met de brownfieldprojecten, zoals bepaalde fiscale aspecten, 
kunnen oplossen. Een totaalaanpak zal echter wel kunnen gebeuren nadat op basis van 
de visienota het debat ten gronde is gevoerd. De spreker heeft er alle begrip voor dat de 
adviesraden ter gelegenheid van dit ontwerp al een aantal voorzetten hebben gegeven van 
wat zij als knelpunten en mogelijke oplossingen zien. Maar de teneur van die adviezen 
mag er niet toe leiden dat hetgeen in dit ontwerp wordt voorgesteld en dat al onmiddel-
lijk uitvoerbaar is zonder de basisregelgeving volledig te wijzigen, in de koelkast wordt 
gestoken.

De heer Robrecht Bothuyne sluit zich hierbij aan. Hij is ervan overtuigd dat na het fina-
liseren van de visienota er nog voldoende tijd en ruimte zal zijn voor het parlement om 
een debat ten gronde over het brownfieldbeleid te voeren. Het heeft weinig zin om nu al 
vooruit te lopen op een nota, die nog niet ter tafel ligt.

Mevrouw Patricia Ceysens merkt op dat deze bepalingen al van toepassing zullen zijn op 
lopende projecten en dus niet alleen op nieuwe dossiers. Ze waarschuwt ervoor dat men 
wetgeving zou maken om bepaalde specifieke dossiers te regelen. Men moet vermijden om 
wetten te maken op basis van casuïstiek. Men moet zorgvuldige wetgeving maken. In dit 
geval gaat het om de eigendomsrechten van mensen, waarmee voorzichtig moet worden 
omgesprongen. Het is bovendien de taak van het parlement om voorgestelde regelgeving 
in het debat kritisch te bekijken. 

De minister-president herhaalt dat dit ontwerp als doel heeft een aantal verbeteringen aan 
te brengen, die onmiddellijk kunnen worden toegepast op het terrein. De visienota over 
het gehele beleid komt er in april 2011 en zal dan onderwerp uitmaken van een debat, ook 
in de commissie voor Economie. De minister-president ontkent ook dat met dit ontwerp 
onzorgvuldig met het eigendomrecht wordt omgesprongen. Hij wijst erop dat het Brown-
fielddecreet destijds tot stand is gekomen onder impuls van de toenmalige minister Dirk 
Van Mechelen. Daarin waren de regelingen inzake onteigeningen al geëxpliciteerd. Met 
dit ontwerp worden die regelingen verder verfijnd.

Mevrouw Lydia Peeters verwijst naar het eerste advies van de SERV van 15 september 
2010 bij het voorontwerp van decreet, dat niet in het stuk is opgenomen. Ze heeft het 
meer bepaald over de regel dat de betrokken actoren over 70 percent of  meer van de 
eigendomsrechten over de projectgronden moeten beschikken. De SERV meent dat deze 
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70 percent enkel geëist of  toegepast zou kunnen worden als de aanvrager verzoekt of 
wenst een beroep te doen op de decretaal voorziene procedure inzake onteigening. Het 
ware volgens de SERV dus beter dat men expliciet had opgenomen dat de 70 percentrege-
ling enkel geldt als de actoren zich in de toekomst willen baseren op de procedure van de 
onteigening. In heel wat projecten wordt er gewerkt met een regeling van minnelijke aan-
koop. Met de voorgestelde wijziging zal ook die werkwijze onderworpen worden aan de 
70 percentvereiste. Volgens de SERV is dat niet wenselijk en ook niet werkbaar. Mevrouw 
Peeters denk dat als die regeling op het terrein inderdaad niet werkbaar zal blijken, dat de 
regering opnieuw met een reparatiedecreet zal moeten komen. De conclusie van de spreker 
is dan ook dat het veel beter zou zijn dat er na de evaluatie een volledig sluitende regeling 
zou worden opgesteld, en dat er ondertussen geen wijziging aan de bestaande regeling 
wordt aangebracht, die waarschijnlijk toch weer zal moeten worden gerepareerd.

De minister-president antwoordt hierop dat hij begrijpt dat sommige organisaties het 
moeilijk hebben met die bepaling. Hij is er echter van overtuigd dat de voorgestelde aan-
passingen de realisatie van de lopende projecten zal ten goede komen. Iedereen is het er 
overigens over eens dat die projecten tot een goed einde moeten worden gebracht. De 
Vlaamse Regering heeft er duidelijk voor gekozen om niet te wachten met deze verbete-
ringen, die nu al kunnen worden doorgevoerd ten gunste van de realisatie van de lopende 
projecten. 

3. Artikelsgewijze bespreking

Er worden geen opmerkingen gemaakt bij de artikelen.

Uw verslaggever wijst echter op een feitelijke vergissing in het voorgestelde artikel 1. De 
Raad van State stelde in zijn advies bij het voorontwerp dat artikel 10 ook een gemeen-
schapsaangelegenheid regelt. In artikel 1 werd die bepaling dan ook opgenomen in een 
nieuw tweede lid. Door de hernummering van de artikelen, na de diverse aanpassingen, 
is het oorspronkelijke artikel 10 hernummerd. Er moet in het tweede lid van artikel 1 dan 
ook verwezen worden naar artikel 12 in plaats van naar artikel 10. 

4. Stemming

Alle artikelen en het volledige ontwerp van decreet worden ongewijzigd aangenomen met 
12 stemmen, bij 2 onthoudingen.

Patricia CEYSENS,
voorzitter

Martine FOURNIER,
verslaggever


